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Abstract (en)
[origin: US4388801A] A process and apparatus for producing a twisted elastic thread in which an elastomeric thread of substantially 154 dtex to 310
dtex, is adhesively twisted with two yarns. The thickness of each of the two yarns is substantially of 100 to 12,500 dtex, and the yarns preferably are
OE yarns of polyvinyl chloride, polyvinyl cyanide, polyacrylonitrile and/or wool threads, preferably produced by the rotor process. Prior to twisting,
the yarns are surface-swelled under a vacuum between substantialy 0.1 and 0.2 bar in superheated steam at substantially 70 DEG C. for up to ten
minutes for loosening purposes. During twisting, a pre-tension is imparted to the elastomeric thread with respect to the yarns. Such pre-tension is
imparted to the elastomeric thread only a predetermined time after starting the twister, and the elastomeric thread is pre-tensioned by substantially 2
to substantially 5 times compared with the yarns.

Abstract (de)
Verfahren zum Herstellen eines elastischen Zwirns, bei dem ein Elastomerfaden von etwa 140 bis 200 den mit zwei Garnen, deren Stärke jeweils
etwa nur 1/10 des Elastomerfadens beträgt, haftend verzwirnt wird, wobei als Garne vorzugsweise im Rotorverfahren hergestellte OE-Garne
aus Polyvinylchlorid-, Polyvinylzyanid-, Polyacrylnitril- und/oder Wollfäden verwendet und die Garne vor dem Verzwirnen zum Auflockern bei
einem Unterdruck zwischen etwa 0,1 und 0,2 bar in Heißdampf von etwa 70°C bis zu 10 Minuten an ihrer Oberfläche angequollen werden sowie
dem Elastomerfaden bei der Verzwirnung gegenüber den Garnen eine Vorspannung geben wird, wobei die Spannung des Elastomerfadens
bei Ingangsetzen der Zwirnvorrichtung in etwa gleich der Spannung der Garne gehalten und erst nach einem vorherbestimmten Zeitraum nach
Ingangsetzen der Zwirnvorrichtung dem Elastomerfaden gegenüber den Garnen eine zwischen etwa 2- bis etwa 5-fache Vorspannung gegeben
wird.
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